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CCoo  ttrrzzeebbaa  zzrroobbiiææ,,  aabbyy  zzoossttaaææ  sszzeeffeemm  ppoollsskkiieeggoo  ooddddzziiaa³³uu
ttaakk  dduu¿¿eejj  œœwwiiaattoowweejj  ffiirrmmyy  jjaakk¹¹  jjeesstt  NNoovvaarrttiiss??  

Trzeba mieæ przede wszystkim du¿e doœwiadczenie
w bran¿y. Ja takie mia³em. Przez 11 lat pracowa³em
w firmie Pfizer. Z Polski wyjecha³em do pracy w europej-
skiej centrali firmy, a póŸniej by³em ³¹cznikiem – dla pro-
duktów kardiologicznych – pomiêdzy Stanami Zjedno-
czonymi, central¹ europejsk¹ i krajami Europy Œrodko-
wo-Wschodniej. Novartis uwiód³ mnie nowatorsk¹, mo-
carstwow¹ koncepcj¹ rozwoju w Polsce. Po kupieniu fir-
my Lek, która w Polsce koñczy budowê olbrzymiej – za
kilkadziesi¹t milionów euro – fabryki w Strykowie, i ra-
zem z nale¿¹c¹ do nas firm¹ Alma Gerber, jesteœmy jed-
n¹ z najwiêkszych firm farmaceutycznych na polskim ryn-
ku. Zaproponowa³em, aby jeszcze rozwin¹æ inwestycje
i dzia³alnoœæ w Polsce i widocznie by³o to zbie¿ne z za-
miarami firmy. 

NNoovvaarrttiiss  nnaa  œœwwiieecciiee  oossii¹¹ggaa  2200  mmlldd  ddoollaarróóww  oobbrroottuu,,  44,,77
mmlldd  zzyysskkuu  nneettttoo,,  aa 22,,55  mmlldd  wwyyddaajjee  nnaa  bbaaddaanniiaa  nnaauukkoo--
wwee  ii zzaattrruuddnniiaa  ww 114400  kkrraajjaacchh  7744  ttyyss..  oossóóbb..  AA jjaakk  dduu¿¿yy
jjeesstt  ppoollsskkii  NNoovvaarrttiiss??  

Zatrudniamy ponad 1 500 osób. Nasz obrót wynosi ok.
100 mln dolarów, a wiêc stanowi jedn¹ dwusetn¹ obro-
tów ca³ej firmy. Na razie nie jest to wiele, ale uwa¿amy,
¿e Polska jest bardzo wa¿nym rynkiem przysz³oœciowym. 

SSkk¹¹dd  tteenn  ooppttyymmiizzmm??  

Na przyk³ad st¹d, ¿e nasi pacjenci oczekuj¹ od s³u¿by
zdrowia bardzo wiele. Równie¿ polscy lekarze s¹ g³odni
sukcesu i chcieliby leczyæ nowoczesnymi lekami, i nowy-
mi technologiami. Nasz kraj bogaci siê i jestem przeko-
nany, ¿e bêdzie jeszcze bardziej po wejœciu do Unii Eu-
ropejskiej. Mimo wszystkich skandali politycznych i pro-
blemów – je¿eli popatrzeæ z zewn¹trz na dokonania pol-
skiej gospodarki, opartej w coraz wiêkszym stopniu na
prywatnej inicjatywie – to s¹ one imponuj¹ce. Rozwój
by³by jeszcze szybszy, gdybyœmy byli bardziej przychylnie
nastawieni do inwestycji zagranicznych, bowiem w tej
dziedzinie konkurujemy ze S³owacj¹, Czechami, Wêgra-
mi. Pojawia siê ostatnio zagro¿enie, ¿e mo¿emy tê kon-
kurencjê przegraæ, bo niektórych rzeczy nie robimy tak
jak oni. 

KKaa¿¿ddyy  kkrraajj  pprroowwaaddzzii  ww³³aassnn¹¹  ppoolliittyykkêê..  

Op³aca³oby siê jednak zadbaæ o przyci¹gniêcie kapita-
³u i technologii. Aby to by³o mo¿liwe, potrzebne jest za-
interesowanie naszym krajem najwiêkszych koncernów
miêdzynarodowych, od których zale¿y przysz³oœæ rozwo-
ju nauki. Sprzyja³aby temu transparentnoœæ podejmowa-
nia decyzji, np. o refundacji leków. Firmy oferuj¹ce naj-
nowoczeœniejsze leki, zatrudniaj¹ce wielu pracowników,
nie mog¹ normalnie dzia³aæ na nieprzejrzystym rynku.
Albo podnoszona od pewnego czasu kwestia nieuczci-
wego okreœlania cen leków w Polsce i jawne informowa-
nie, ¿e firmy farmaceutyczne w sposób nielegalny za-
w³aszczy³y sobie kwotê pó³tora miliarda dolarów. Tym-

czasem wszystkie ceny by³y oficjalnie negocjowane z Mi-
nisterstwem Zdrowia, by³y znane wszystkim i wiadomo
by³o, za jakie pieni¹dze leki w Polsce s¹ sprzedawane.
Dysponujemy opiniami (w³¹cznie z opiniami urzêdów
skarbowych sprzed 3–4 lat) niezale¿nych audytorów,
najwiêkszych firm prawniczych, które jasno pokazuj¹, ¿e
nasze postêpowania by³y zgodne z prawem. Po co wiêc
– jeœli nie ma argumentów – tworzyæ niesprzyjaj¹c¹ at-
mosferê i zniechêcaæ powa¿ny kapita³ do inwestowania. 

GGddyybbyy  bbyy³³  sspprrzzyyjjaajj¹¹ccyy  kklliimmaatt,,  ggddyybbyy  nniiee  bbyy³³oo  ––  jjaakk  PPaann
ttoo  pprrzzeeddssttaawwiiaa  ––  cczzeeggooœœ  ww  rrooddzzaajjuu  nnaaggoonnkkii,,  ttoo  cczzeeggoo
mmoogglliibbyyœœmmyy  ssiiêê  ssppooddzziieewwaaææ??  

Firma Novartis kupi³a niedawno firmê Lek i wówczas
plany inwestycyjne fabryki w Strykowie zosta³y zwiêkszo-
ne o kolejnych 10 mln euro. Dziêki nam pojawi³a siê
mo¿liwoœæ eksportu leków z tej fabryki do Ameryki. Je¿e-
li klimat dla kapita³u bêdzie w³aœciwy, na pewno Novar-
tis bêdzie przenosi³ produkcjê równie¿ do Polski. Nasza
firma bowiem rozumie swoj¹ obecnoœæ w ró¿nych kra-
jach na zasadach wspó³pracy. Podobnie byæ mo¿e po-
st¹pi¹ inni. 

JJee¿¿eellii  oossii¹¹ggaacciiee  ww PPoollssccee  jjeeddnn¹¹  ddwwuusseettnn¹¹  oobbrroottuu  ccaa³³eeggoo
NNoovvaarrttiissuu,,  ttoo  jjaakk  mmoo¿¿nnaa  oocczzeekkiiwwaaææ  wwiieellkkiicchh  iinnwweessttyyccjjii
nnaa  ttuutteejjsszzyymm  rryynnkkuu??  

Sprzeda¿ leków naszej firmy roœnie co roku mniej wiêcej
o 12 proc., co stanowi na pewno wiêcej ni¿ ca³a sprze-
da¿ w Polsce. Przy tej skali wzrostu inwestycje na pewno
bêd¹. Pytanie tylko: gdzie? Czy nie warto postaraæ siê,
aby znalaz³y siê u nas? 

AA cczzyy  ss¹¹  rroozzppaattrryywwaannee  jjaakkiieeœœ  kkoonnkkrreettnnee  ppllaannyy??  

Bardzo du¿y potencja³ ma fabryka w Strykowie. Mówi-
³em ju¿ o jej rozbudowie, zwi¹zanej z mo¿liwoœci¹ sprze-
da¿y produkowanych u nas leków na nowych rynkach
zbytu. Warto pamiêtaæ, ¿e teren, który zosta³ zakupiony
jest bardzo du¿y, a wiêc mo¿liwoœci rozbudowy fabryki –
nieograniczone. Proszê jednak pamiêtaæ, ¿e firmy far-
maceutyczne nie tylko tworz¹ miejsca pracy, ale – co jest
bezcenne – stwarzaj¹ polskim naukowcom mo¿liwoœæ
dostêpu do najwiêkszych laboratoriów na œwiecie. Tylko
w zesz³ym roku wydaliœmy na badania kliniczne w Polsce
– 5–6 mln z³otych. A badania te bardzo czêsto w³¹cza-
j¹ naszych naukowców do grup miêdzynarodowych
i daj¹ im mo¿liwoœæ kontaktu z ca³ym œwiatem. Proszê
pamiêtaæ, ¿e 99 proc. nowych leków powstaje w labo-
ratoriach firm farmaceutycznych. To od nas zale¿y, czym
ludzie bêd¹ siê w przysz³oœci leczyæ. 

CCzzyy  zzaattrruuddnniiaacciiee  ppoollsskkiicchh  nnaauukkoowwccóóww??  

Z 2,5–3 mld dolarów, które Novartis wydaje na bada-
nia naukowe, ok. 60 proc. jest wydawanych w naszych
w³asnych centrach. W Bazylei znajduje siê ca³e nowe
miasto naukowców, podobne miasteczko buduje siê
w Stanach Zjednoczonych, mamy laboratoria w Anglii
czy w Austrii. A¿ 40 proc. œrodków wydawanych jest na

zzmr y n e k  f a r m a c e u t y c z n y :
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programy badawcze prowadzone poza Novartisem,
w najwiêkszych uniwersytetach w Europie. 
Gdyby zrobiæ mapê po³¹czeñ centralnych laboratoriów
Novartisu z niezale¿nymi instytucjami badawczymi w Euro-
pie, okaza³oby siê, ¿e – wszystko jest œwietnie – ale do gra-
nicy na Odrze. Dalej jest bia³a plama, nie ma solidnych,
naturalnych po³¹czeñ pomiêdzy wielkimi programami ba-
dawczymi i tym, co siê dzieje w polskich laboratoriach. 

MMoo¿¿ee  ddllaatteeggoo,,  ¿¿ee  ppoollsskkaa  nnaauukkaa  jjeesstt  nnaa  nniisskkiimm  ppoozziioommiiee??  

Osoby, które wyje¿d¿aj¹ z Polski i pracuj¹ za granic¹ –
radz¹ sobie wspaniale. A wiêc to nie jest kwestia ludzi,
a raczej dostêpu do laboratoriów i najlepszych progra-
mów badawczych. Nied³ugo chcemy wys³aæ kilka osób
z Polski – wy³onionych w konkursie – do Bazylei na 
9-miesiêczne sta¿e. Naszym celem nie jest drenowanie
polskiej nauki, a wrêcz przeciwnie – stworzenie polskim
naukowcom szans na rozwój naukowy. 

CCzzyy  kkoonnkkuurrss,,  oo kkttóórryymm  PPaann  mmóówwii,,  nniiee  jjeesstt  rróówwnniiee¿¿  pprrzzeedd--
ssiiêêwwzziiêêcciieemm  ppoollsskkiieejj  PPoollpphhaarrmmyy??  

Robimy go we wspó³pracy z firm¹ Polpharma. Z jednej
strony konkurujemy na rynku, a z drugiej wspó³pracuje-
my. Polpharma funduje granty w Polsce, a Novartis robi
zupe³nie niezale¿ny program, w którym kilka osób wysy-

³amy za granicê. Natomiast rekrutacja tych osób jest
prowadzona przez wspólne rady naukowe, dzia³aj¹ce przy
obydwu firmach. Chcemy byæ postrzegani jako firma, któ-
ra ma olbrzymie zaplecze, a koszt naszych leków nie za-
le¿y od produkcji, ale od badañ naukowych i opracowy-
wania nowych substancji. 

JJaakkii  jjeesstt  PPaaññsskkii  pprryywwaattnnyy  ssppoossóóbb  nnaa  zzrreeffoorrmmoowwaanniiee  ss³³uu¿¿--
bbyy  zzddrroowwiiaa..  PPoowwiinnnnyy  bbyyææ  ddoopp³³aattyy,,  cczzyy  nniiee??  

Przede wszystkim powinniœmy zdaæ sobie sprawê z miej-
sca w szeregu. Jeœli na s³u¿bê zdrowia wydajemy 4 proc.
dochodu narodowego, a np. w Czechach wydaj¹ 
6 proc., to jak mo¿e u nas byæ lepiej ni¿ w Czechach?
A jeœli przyjrzymy siê innym, znacznie bogatszym krajom,
to ró¿nica miêdzy oczekiwaniami a mo¿liwoœciami oka-
¿e siê przepastna. W tej sytuacji powinniœmy uœwiadomiæ
sobie, ¿e nie poprawimy oferty i jakoœci polskiej medy-
cyny bez stworzenia mo¿liwoœci dodatkowych ubezpie-
czeñ. W polskiej s³u¿bie zdrowia musi te¿ dojœæ do kon-
kurencji rynkowej, bo nie ma innego sposobu na wymu-
szenie efektywnoœci. 

Rozmawia³ 
Janusz Michalak
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